
 

 

  

 

Beskrivelse af forslag  Isbjørnen 
Isbjørnen er en kommunal institution på 16 grupper, som er beliggende 
på Bymosevej 2 i Valby og har udflytterafdeling på Ubberødvej 35 i 
Hørsholm.  
 
Det foreslås, at udflytterafdelingen lukkes svarende til 2 grupper. Børn 
og forældre kan forsætte på hjemmeadressen. Institutionen er udvalgt 
på grund af økonomi og mindste indgriben. I forslaget fra d. 3. maj 
fremgik det, at børnene skal tilbydes nye pladser. Det er nu ændret, da 
en revurdering af kapaciteten viser, at det er muligt for alle børn at 
forsætte på hjemmeadressen. Det imødekommer samtidigt det lokale 
ønske fra institution og klynge. 
 
Baggrund for udvælgelse: Økonomi, Mindste indgriben 
 
Besparelse i mio. kr. 
Besparelse i alt Antal grupper Besparelse pr. gruppe 

1,6 2 0,8 
 
Implementering: 2025 
 
Opsummering af høringssvar 
Der er i høringen modtaget 3 høringssvar til forslaget. Høringssvarene 
er fra TRIO og personale, fælles svar fra forældregruppe, forældreråd, 
forældrebestyrelse og klyngebestyrelse. Derudover er der et separat 
svar fra forældregruppen.  
 
Alle høringssvar er imod lukning, da afdelingen er en velfungerende 
enhed med høj faglig kvalitet og adgang til natur. Derudover er 
udflytterdelen med til at styrke institutionens attraktivitet for forældrene 
i området. Endeligt påpeges det, at institutionen kun er valgt pba. 
økonomi. Forældreråd, forældrebestyrelse og klyngebestyrelse foreslår 
afslutningsvis, at implementeringen af forslaget genovervejes, hvis det 
mod deres ønske bliver vedtaget, så børn og forældre ikke skal tilbydes 
nye pladser.  
 
Forvaltningen anbefaler på den baggrund, at børnene optages på 
hjemmeadressen og går i dialog med institutionen om en 
udfasningsplan, så børn og forældre påvirkes mindst muligt.  
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På de følgende sider fremgår dataoverblik for institutionen og 
opsummering af hvert høringssvar. Derudover er høringssvar vedlagt i 
fuld længde til sidst i materialet.  
 
 



Københavns KommuneKøbenhavns Kommune

Dataoverblik Isbjørnen

1



Københavns Kommune 2

Kapacitet, søgning og besparelse

Institution Kapacitet
(børnegrupper)

Søgning
2020- 2023

(gennemsnit)

Besparelsespotentiale
(mio. kr.)

Isbjørnen 2 67% 1,6

Institution Tilsynstype
Tema 1: Samspil og 
relationer mellem 

børn og voksne

Tema 2: 
Børnefællesskab

er og leg

Tema 3: Sprog 
og bevægelse

Tema 4: 
Forældre-

samarbejde

Tema 5: 
Sammenhæng i 

overgange

Tema 6: 
Evaluerings-

kultur
Særlig indsats

Isbjørnen (udflytterdel) Ordinært Vedligeholde indsatsen Justere indsatsen Justere indsatsen Vedligeholde 
indsatsen

Vedligeholde 
indsatsen

Vedligeholde 
indsatsen Nej

Tilsyn

Institution
Andel af det pædagogiske 

personale, der er uddannede 
pædagoger (2021)

Andel af det 
pædagogiske personale, 

der er uddannede 
pædagoger (2022)

Andel af det pædagogiske 
personale, der er 

uddannede pædagoger 
(2023)

Personaleomsætning 
(2021)

Personaleomsætning 
(2022)

Personaleomsætning 
(2023)

Isbjørnen (udflytterdel) 55% 52% 50% 24,1% 25,7% 34,3%

Pædagogandel og personaleomsætning
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Herunder er resuméer af alle høringssvar til forslaget om Isbjørnen. De 
fulde høringssvar kan læses efter resuméet. 
 

23-05-2024  
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Bilag 1. Resumé af høringssvar  Isbjørnen 

Nr.  Afsender  Resumé af høringssvar 
1 Sine Marie Wørmer på 

vegne af TRIO og 
personalet 

Personalet fremhæver, at Isbjørnens 
udflytterbørnehave Frihedslyst er omringet af 
enestående natur. Det betyder større tolerance, 
færre konflikter og dannelse af alle former for 
legegrupper. Man mener, at Frihedslyst 

. I 
Frihedslyst bruges naturen som læringsrum, og 
børnene fåret større kendskab til kommende 
skolekammerater. Det er ideelt til at relationer  
bliver opbygget på tværs af 
børnehavegrupperne. 
 
Man er bekymret for Isbjørnenes fremtidige 
søgepopularitet ved en midlertidig lukning. Der 
er fare for, at nuværende familier søger væk fra 
Isbjørnen, da en udfasning af Frihedslyst vil 
blokere for ny vuggestuebørn  heriblandt 
kommende søskende. 
 
Udflytterbørnehaven har stor søgning og er 
populær blandt forældrene, og den er fyldt op. 
Der er en engageret forældregruppe med bred 
forældretilfredshed, stor deltagelse i børnelivet 
og sociale arrangementer. Man er bekymret for 
at miste kompetencer hos personalet i forhold 
til natur og science i udflytterdelen, hvis 
personalet søger videre ved en midlertidig 
lukning. 

2 Nicoline Oturai 
Forældregruppen i 
skovbørnehaven 
Frihedslyst sammen 
med 
Forældrerådet, 
forældrebestyrelsen og 

Afsenderne påpeger, at Frihedslyst er en 
velfungerende børnehave med en veluddannet 
personalegruppe, stor søgning og høj kvalitet. 
En lukning vil medføre risiko for personaleflugt. 
Lukningen vil gribe markant ind i børnenes og 
personalets hverdag og medføre en halvering 
af udflytterpladser i Valby. 
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VVK A 
klyngebestyrelsen 

Man er skeptisk over for præcisionen i 
prognosen for udviklingen i børnetallet. 
Frihedslyst er kun udslagsgivende for ét 
vurderingskriterie (økonomi) ud af seks. 
 
Forældregruppen udtrykker bekymring over, at 
forvaltningen påtænker at splitte 
børnegruppen ad pga. kapacitetsmangel i 
hjemmebørnehaven. Hvis en lukning af 
Frihedslyst ikke kan undgås, indstiller 
forældregruppen, at processen for lukningen 
genbesøges, så afledte negative konsekvenser 
vil minimeres. F.eks. ved at placere børnene i 
hjemmebørnehaven i kendte børnegrupper 
med en kendt voksen, indtil de kan rykkes i 
forbindelse med en naturlig overgang (som 
f.eks. skolestart) 

3 Nicoline Oturai  
Forældregruppen i 
skovbørnehaven 
Frihedslyst 

Samme indhold som nr. 2. 
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Fra: Sine Marie Wørmer
Sendt: 29. maj 2024 13:23
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: Høringssvar fra TRIO på vegne af medarbejderne i Isbjørnen.
Vedhæftede filer: Høringssvar fra TRIO i Isbjørnen.pdf

Til rette vedkommende. 
Hermed fremsendes høringssvar fra TRIO på vegne af medarbejderne i Isbjørnen. 
 
Med venlig hilsen  

Sine Marie Wørmer 
Pædagog 
Isbjørnen, Børnehaven 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Område Valby/Vesterbro/Kgs. Enghave  

Bymosevej 2  
2500 Valby  

Telefon 2496 0615 
E-mail zv3e@kk.dk 
EAN 5798009370310 



IsbjørŶeŶs persoŶale støtter op oŵ eŶ bevarelse af Frihedslyst. 

UŶikt Ŷaturoŵråde 

IsďjøƌŶeŶs udflytteƌďøƌŶehave Fƌihedslyst eƌ oŵƌiŶget af helt eŶeståeŶde Ŷatuƌ. Vi haƌ Aƌďoƌetet soŵ Ŷaďo, 
heste i ďaghaveŶ og skoveŶ soŵ foƌlæŶgelse af voƌes ŶatuƌgƌuŶd. Det eƌ vigtigt at uŶdeƌstƌege, at deŶ Ŷatuƌ, 
soŵ Fƌihedslyst kaŶ tilďyde, fiŶdes få aŶdƌe stedeƌ. Heƌ kaŶ ďøƌŶeŶe vokse op ŵed et godt keŶdskaď til 
skoveŶ, dyƌeŶe og plaŶteƌŶe. Nåƌ ŵaŶ dagligt eƌ ŵidt i ŶatuƌeŶ ŵed plads til hiŵleŶ, eƌ det Ŷeŵŵeƌe ďåde 
at give ƌuŵ til aŶdƌe, og til sig selv. Det ďetydeƌ støƌƌe toleƌaŶĐe, fæƌƌe koŶflikteƌ og daŶŶelse af alle foƌŵeƌ 
foƌ legegƌuppeƌ. NatuƌeŶ iŶviteƌeƌ til foƌdyďelse, eƌ ďeƌoligeŶde og iŶspiƌeƌeŶde til aktiviteteƌ. Vi ŵeŶeƌ 
deƌfoƌ, at Fƌihedslyst til fulde opfyldeƌ kƌiteƌiet ”Heƌlighedsvæƌdi”, deƌ eƌ ďlevet sat op fƌa foƌvaltŶiŶgeŶs 
side. 

Hvad kaŶ ŶatureŶ soŵ læriŶgsruŵ: 

I Fƌihedslyst ďƌugeƌ vi ŶatuƌeŶ soŵ læƌiŶgsƌuŵ hveƌ dag, hele åƌet igeŶŶeŵ. Heƌ vi iŶddƌageƌ de foƌskellige 
åƌstideƌ. Vi opleveƌ ďøƌŶ tage aŶsvaƌ foƌ ŶatuƌeŶ; de saŵleƌ skƌald op, Ŷåƌ vi gåƌ på tuƌe i skoveŶ, væƌŶeƌ oŵ 
dyƌelivet og fåƌ eŶ foƌståelse foƌ, hvoƌdaŶ de foƌskellige ŶatuƌeleŵeŶteƌ hæŶgeƌ saŵŵeŶ. 

BøƌŶeŶe i Fƌihedslyst eƌ ŵed til at dyƌke deƌes egŶe gƌøŶtsageƌ, hvad eŶteŶ det haŶdleƌ oŵ æƌteƌ, sƋuash, 
ƌødďedeƌ, kaƌtofleƌ elleƌ aŶdet. Vi gåƌ på opdagelse i alle de foƌskellige fƌugtďuske, og vi klatƌeƌ højt foƌ at Ŷå 
de gode æďleƌ. Vi laveƌ fƌugtkoŵpot, juiĐe og suppe af egŶe ďæƌ og gƌøŶtsageƌ 

Alle børŶeŶes Frihedslyst: 

I IsďjøƌŶeŶ eƌ deƌ ŵulighed foƌ, at alle ďøƌŶ kaŶ koŵŵe i Fƌihedslyst, så de fåƌ Ŷytte af Ŷatuƌ og sĐieŶĐe 
oplevelseƌ. 

Vi haƌ eŶ fast tƌaditioŶ foƌ at saŵle voƌes koŵŵeŶde skoleďøƌŶ fƌa hele IsďjøƌŶeŶ, hvoƌ deƌ eƌ aktiviteteƌ på 
tvæƌs af 8 stueƌ. Heƌ fåƌ ďøƌŶeŶe et støƌƌe keŶdskaď til koŵŵeŶde skolekaŵŵeƌateƌ. Vi ďƌugeƌ Fƌihedslyst til 
disse aktiviteteƌ, da voƌes faŶtastiske ƌaŵŵeƌ tilladeƌ at væƌe ŵaŶge saŵŵeŶ. Det eƌ ideelt til at ƌelatioŶeƌ 
ďliveƌ opďygget på tvæƌs af ďøƌŶehavegƌuppeƌŶe. 

Nåƌ et vuggestueďaƌŶ skal staƌte i Fƌihedslyst, koŵŵeƌ det på ďesøg ŵed eŶ gƌuppe veŶŶeƌ. Så alleƌede 
tidligt i ďaƌŶets iŶstitutioŶsliv fåƌ voƌes ŵiŶdste positive oplevelseƌ i ŶatuƌeŶ. 

Faŵilier: 

Vi eƌ ďekyŵƌet foƌ IsďjøƌŶeŶes fƌeŵtidige søgepopulaƌitet ved eŶ ŵidleƌtidig lukŶiŶg. Deƌ eƌ faƌe foƌ, at 
voƌes ŶuvæƌeŶde faŵilieƌ søgeƌ væk fƌa IsďjøƌŶeŶ, da eŶ udfasŶiŶg af Fƌihedslyst vil ďlokeƌe foƌ Ŷy 
vuggestueďøƌŶ – heƌiďlaŶdt koŵŵeŶde søskeŶde. 

Voƌes udflytteƌďøƌŶehave eƌ ŵeget populæƌ ďlaŶdt foƌældƌeŶe, og deŶ eƌ fyldt op. Vi haƌ stadig stoƌ 
søgŶiŶg fƌa voƌes egŶe vuggestuefaŵilieƌ, saŵt faŵilieƌ udefƌa. I Fƌihedslyst haƌ vi eŶ ŵeget eŶgageƌet 
foƌældƌegƌuppe ŵed ďƌed foƌældƌetilfƌedshed, stoƌ deltagelse i ďøƌŶelivet og soĐiale aƌƌaŶgeŵeŶteƌ. 

PersoŶale: 

IsďjøƌŶeŶ haƌ eƌfaƌiŶg ŵed at kuŶŶe fastholde voƌes uddaŶŶede pædagogeƌ ved at give ŵulighed foƌ at 
kuŶŶe skifte iŶteƌŶt ŵelleŵ vuggestue, hjeŵŵeďøƌŶehave og udflytteƌďøƌŶehave. Det gøƌ, at vi ďeholdeƌ og 
udvikleƌ voƌes høje faglige kvalitet.  

Vi eƌ ďekyŵƌet foƌ at ŵiste de stoƌe koŵpeteŶĐeƌ hos peƌsoŶalet i foƌhold til Ŷatuƌ og sĐieŶĐe i 
udflytteƌdeleŶ, hvis peƌsoŶalet søgeƌ videƌe ved eŶ ŵidleƌtidig lukŶiŶg. 
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Kære Børne- og Ungdomsforvaltning i Københavns Kommune 
 
 
Hermed høringssvar fra forældregruppen i Frihedslyst, lukningstruet skovbørnehave i Valby.  
Med håbet om en høring hvor de ramte bliver hørt - og en politisk budgetbeslutning hvor trivel, tryghed og natur 
i børneliv tæller for noget.  
 
På vegne af Frihedslysts forældregruppe,  
og sammen med;  forældrerådet, forældrebestyrelsen og VVK A klyngebestyrelsen. 
 
 
Mange hilsner,  
Nikoline Oturai,  
forperson for forældrerådet og mor til Hannah i Frihedslyst 
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Høringssvar vedrørende forslag om lukning af skovbørnehaven
Frihedslyst i Valby:

Forældregruppen stiller sig imod lukningen af et frirum af lykke

Til Børne- og Ungdomsudvalget

Resumé
En samlet forældregruppe for Frihedslyst stiller sig imod forslaget om lukning.
Vi ønsker at udfordre grundlaget for lukningen, da:

1. Frihedslyst er en velfungerende børnehave med en veluddannet personalegruppe, stor
tilsøgning og høj kvalitet. En lukning vil medføre stor risiko for personaleflugt, hvilket vil
forøge Københavns Kommunes vanskeligheder med at rekruttere pædagoguddannet
personale og vil sænke kvaliteten.

2. En lukning vil gribe markant ind i børnenes og personalets hverdag, og forvaltningen har
ikke fremlagt en plan for, hvad der skal ske med børn og personale i tilfælde af lukning.

3. En lukning af Frihedslyst vil medføre en halvering af udflytterpladser i Valby og dermed en
betydelig forringelse af Valbys borgeres mulighed for at vælge en skovbørnehave for deres
børn.

4. Vi er skeptiske over for præcisionen i prognosen for udviklingen i børnetallet i Valby, som
vi mener har en række usikkerheder, og som vil kunne få vidtgående konsekvenser.

5. Frihedslyst er kun udslagsgivende for ét vurderingskriterie (økonomi) ud af seks.

Forældregruppen udtrykker dertil kraftig bekymring over, at forvaltningen påtænker at splitte
børnegruppen ad pga. kapacitetsmangel i hjemmebørnehaven. Det fremgår af
indstillingsmaterialet, at Frihedslyst er den eneste lukningstruede skovbørnehave, hvor der
endnu ikke foreligger en konkret plan for, hvordan børnene forventes at blive fordelt og med
hvilken tidshorisont ved en eventuel lukning.

Ved det værst tænkelige scenarie og såfremt en lukning af Frihedslyst ikke kan undgås,
indstiller forældregruppen at processen for lukningen genbesøges, så afledte negative
konsekvenser vil minimeres. Eksempelvis ved at placere børnene i hjemmebørnehaven i
kendte børnegrupper med en kendt voksen, indtil de kan rykkes i forbindelse med en naturlig
overgang (som f.eks. skolestart).



Uddybning
Det er forældregruppens vurdering, at en potentiel lukning af Frihedslyst er en
uforholdsmæssigt høj pris at betale sammenholdt med den værdi, børnene, forældregruppen
og bydelen vinder ved at tilbyde en attraktiv skovbørnehave med høj pædagogisk faglighed
og trivsel, både blandt børn og personale.

Nedenfor kommenterer den samlede forældregruppe på de øvrige kriterier i vurderingen af
den eventuelle lukning af Frihedslyst.

Kriterie 1: Kapacitet
Frihedslyst har på flot vis kørt med fuld kapacitet i en række år. Hertil kommer, at Frihedslyst
ligger i et område, der indtil 2022 har oplevet en meget stor stigning i børnetallet. Der er
siden 2022 sket en stagnation og forvaltningens prognose forudser et mindre fald de næste
år, hvorefter børnetallet forventes at stige igen. Prognoser er altid usikre og særligt har
faktorer som fertilitet og flyttemønstrene været usædvanlige i 2022 og 2023 - begge dele
med negativ påvirkning af børnetallet. Vi er bekymrede for prognosens præcision, der er
baseret på nogle usædvanlige år, og mener at denne usikkerhed er for stor i forhold til de
vidtgående konsekvenser forslaget vil have med lukning af Frihedslyst - også ved en
‘midlertidig’ lukning. Derudover frygter vi, at en afskaffelse af pladser vil kunne skabe et
fremadrettet problem med at få en børnehaveplads, der ligger i det skoledistrikt barnet
tilhører.

Kriterie 2: Søgning
Frihedslyst er en stor skovbørnehave med 46 pladser og har stor tilsøgning. At lukke
Frihedslyst vil påvirke hele Isbjørnens omdømme, da institutionens gode ry i høj grad er
bygget på den veldrevne udflytterdel af børnehaven. Dette understreges af forældregruppen
at et gennemgående argument for at have valgt, både institutionen, og i det hele taget at
blive boende i Valby (fremfor at søge ud af byen) netop er baseret på udflyttermuligheder.
Med forslaget om at lukke tre skovbørnehaver i Valby reduceres over 50 pct. af alle
skovbørnehavepladserne i Valby - fra 200 pladser til 98 pladser (BUFs egen opgørelse). I
hele byen lægges op til at lukke 23 pct. af udflytterpladserne. Desuden vil en lukning af
Frihedslyst medføre, at der ikke er nogen skovbørnehaver i skoledistriktet tilhørende Valby
Skole.

Kriterie 4: Fysiske faciliteter
Frihedslyst udmærker sig ved, at have direkte adgang til skov, marker og heste, hvilket giver
børnene mulighed for at udforske naturen på helt tæt hold. Dette er i overensstemmelse
med ét af de seks læreplanstemaer i den styrkede pædagogiske læreplan og
Dagtilbudsloven, som har fokus på natur, udeliv og science.

Kriterie 5: Mindst mulig indgriben
En lukning vil være et stort indgreb i vores børns liv. Udover at de vil miste deres trygge
grønne oase, vil de kunne blive spredt fra voksne og børn de kender. Forvaltningen har ikke
fremlagt en plan for, hvordan det kan undgås og hvordan børnene kan sikres en god
overgang i en tryg ramme.



Kriterie 6: Udfordret faglig kvalitet
Isbjørnen, herunder Frihedslyst, har en god tilsynsrapport (jf. tilsynsrapport for 2024) og
Frihedslyst har modsat andre børnehaver i København kunne rekruttere pædagoguddannet
personale. Vi oplever en usædvanlig fagligt stærk personalegruppe og et særligt stærkt
forældresammenhold grundet de mange årlige traditioner. Børnene har høj trivsel, som vi
tilskriver; dygtige og engagerede voksne, Frihedslysts rummelighed via stort udeareal med
adgang til klatretræer, plukning af bær, hulebygning, køkkenhave, mindre støj og mulighed
for at trække sig tilbage. Desuden oplever børnene en særlig tryghed ved de
sammenhængende dage uden personaleskift som en skovbørnehave tilbyder. Vi opfatter
Frihedslyst som en børnehave, som I høj grad lever op til det som politikerne efterspørger og
har som vision.

Videre proces
Forældregruppen vil gerne gå i dialog med forvaltningen om alternative løsninger for
bevarelse af Frihedslyst, herunder øget egenbetaling eller udvidelse af tilbuddet, så det
bliver mere økonomisk bæredygtigt.

Såfremt en lukning er uundgåelig, vil forældregruppen insistere på, at Frihedslysts
børnegruppe bliver forsvarligt placeret i hjemmebørnehaven over en længere periode end
indstillingen lægger op til, i forbindelse med en naturlig overgang (f.eks. i forbindelse med
skolestart 2025 mv.) og i kendte børnegrupper med en kendt voksen. En eventuel
nedlukning af Frihedslyst forekommer som en kortsigtet løsning og uden omtanke for de
mange afledte effekter, herunder konsekvenser for søskendegarantien og den naturlige
integration af vuggestuebørnene i institutionen på kort og lang sigt.

Så kære politikere, vi beder jer; lad børnene beholde deres frirum af lykke i
Frihedslyst.

Med venlig hilsen

Forældregruppen i skovbørnehaven Frihedslyst

Sammen med;
Forældrerådet, forældrebestyrelsen og VVK A klyngebestyrelsen

#BevarFrihedslyst
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EMAIL:  n.oturai@gmail.com 
BESKED: 
Kære Jacob Næsager 
 
Når I d. 19/6 skal træffe en beslutning vedrørende de mange lukningstruede insƟtuƟoner i Københavns Kommune, så 
håber jeg inderligt at I har taget jer Ɵd Ɵl rent fakƟsk at lyƩe Ɵl de berørte parter i denne sag. 
 
I ved hvad I kan spare på kort sigt ved at lukke vores skovbørnehave Frihedslyst, men jeg ved også at på at I på den 
lange bane ikke kender konsekvenserne (økonomisk, trivselsmæssigt, socialt mv). I en Ɵd hvor de eksisterende 
økonomiske principper og monetær værdisætning af alt snart anerkendes som gammeldags, hepper jeg på at I snart 
vil se børnenes trivsel som en INVESTERING og ikke en UDGIFT. 
 
Jeg beder jer, find de manglende penge et andet sted end vores børns frirum. 
Med håbet om en høring hvor de ramte bliver hørt - og en poliƟsk budgetbeslutning hvor trivel, tryghed og natur i 
børneliv tæller for noget. 
 
VH Nikoline Oturai 
 
TELEFON: 
LINK:   hƩps://www.kk.dk/node/365/latest,hƩps://www.kk.dk/poliƟk/borgmestre/boerne-og-ungdomsborgmester 
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Høringssvar vedrørende forslag om lukning af skovbørnehaven
Frihedslyst i Valby:

Forældregruppen stiller sig imod lukningen af et frirum af lykke

Til Børne- og Ungdomsudvalget

Resumé
En samlet forældregruppe for Frihedslyst stiller sig imod forslaget om lukning.
Vi ønsker at udfordre grundlaget for lukningen, da:

1. Frihedslyst er en velfungerende børnehave med en veluddannet personalegruppe, stor
tilsøgning og høj kvalitet. En lukning vil medføre stor risiko for personaleflugt, hvilket vil
forøge Københavns Kommunes vanskeligheder med at rekruttere pædagoguddannet
personale og vil sænke kvaliteten.

2. En lukning vil gribe markant ind i børnenes og personalets hverdag, og forvaltningen har
ikke fremlagt en plan for, hvad der skal ske med børn og personale i tilfælde af lukning.

3. En lukning af Frihedslyst vil medføre en halvering af udflytterpladser i Valby og dermed en
betydelig forringelse af Valbys borgeres mulighed for at vælge en skovbørnehave for deres
børn.

4. Vi er skeptiske over for præcisionen i prognosen for udviklingen i børnetallet i Valby, som
vi mener har en række usikkerheder, og som vil kunne få vidtgående konsekvenser.

5. Frihedslyst er kun udslagsgivende for ét vurderingskriterie (økonomi) ud af seks.

Forældregruppen udtrykker dertil kraftig bekymring over, at forvaltningen påtænker at splitte
børnegruppen ad pga. kapacitetsmangel i hjemmebørnehaven. Det fremgår af
indstillingsmaterialet, at Frihedslyst er den eneste lukningstruede skovbørnehave, hvor der
endnu ikke foreligger en konkret plan for, hvordan børnene forventes at blive fordelt og med
hvilken tidshorisont ved en eventuel lukning.

Ved det værst tænkelige scenarie og såfremt en lukning af Frihedslyst ikke kan undgås,
indstiller forældregruppen at processen for lukningen genbesøges, så afledte negative
konsekvenser vil minimeres. Eksempelvis ved at placere børnene i hjemmebørnehaven i
kendte børnegrupper med en kendt voksen, indtil de kan rykkes i forbindelse med en naturlig
overgang (som f.eks. skolestart).



Uddybning
Det er forældregruppens vurdering, at en potentiel lukning af Frihedslyst er en
uforholdsmæssigt høj pris at betale sammenholdt med den værdi, børnene, forældregruppen
og bydelen vinder ved at tilbyde en attraktiv skovbørnehave med høj pædagogisk faglighed
og trivsel, både blandt børn og personale.

Nedenfor kommenterer den samlede forældregruppe på de øvrige kriterier i vurderingen af
den eventuelle lukning af Frihedslyst.

Kriterie 1: Kapacitet
Frihedslyst har på flot vis kørt med fuld kapacitet i en række år. Hertil kommer, at Frihedslyst
ligger i et område, der indtil 2022 har oplevet en meget stor stigning i børnetallet. Der er
siden 2022 sket en stagnation og forvaltningens prognose forudser et mindre fald de næste
år, hvorefter børnetallet forventes at stige igen. Prognoser er altid usikre og særligt har
faktorer som fertilitet og flyttemønstrene været usædvanlige i 2022 og 2023 - begge dele
med negativ påvirkning af børnetallet. Vi er bekymrede for prognosens præcision, der er
baseret på nogle usædvanlige år, og mener at denne usikkerhed er for stor i forhold til de
vidtgående konsekvenser forslaget vil have med lukning af Frihedslyst - også ved en
‘midlertidig’ lukning. Derudover frygter vi, at en afskaffelse af pladser vil kunne skabe et
fremadrettet problem med at få en børnehaveplads, der ligger i det skoledistrikt barnet
tilhører.

Kriterie 2: Søgning
Frihedslyst er en stor skovbørnehave med 46 pladser og har stor tilsøgning. At lukke
Frihedslyst vil påvirke hele Isbjørnens omdømme, da institutionens gode ry i høj grad er
bygget på den veldrevne udflytterdel af børnehaven. Dette understreges af forældregruppen
at et gennemgående argument for at have valgt, både institutionen, og i det hele taget at
blive boende i Valby (fremfor at søge ud af byen) netop er baseret på udflyttermuligheder.
Med forslaget om at lukke tre skovbørnehaver i Valby reduceres over 50 pct. af alle
skovbørnehavepladserne i Valby - fra 200 pladser til 98 pladser (BUFs egen opgørelse). I
hele byen lægges op til at lukke 23 pct. af udflytterpladserne. Desuden vil en lukning af
Frihedslyst medføre, at der ikke er nogen skovbørnehaver i skoledistriktet tilhørende Valby
Skole.

Kriterie 4: Fysiske faciliteter
Frihedslyst udmærker sig ved, at have direkte adgang til skov, marker og heste, hvilket giver
børnene mulighed for at udforske naturen på helt tæt hold. Dette er i overensstemmelse
med ét af de seks læreplanstemaer i den styrkede pædagogiske læreplan og
Dagtilbudsloven, som har fokus på natur, udeliv og science.

Kriterie 5: Mindst mulig indgriben
En lukning vil være et stort indgreb i vores børns liv. Udover at de vil miste deres trygge
grønne oase, vil de kunne blive spredt fra voksne og børn de kender. Forvaltningen har ikke
fremlagt en plan for, hvordan det kan undgås og hvordan børnene kan sikres en god
overgang i en tryg ramme.



Kriterie 6: Udfordret faglig kvalitet
Isbjørnen, herunder Frihedslyst, har en god tilsynsrapport (jf. tilsynsrapport for 2024) og
Frihedslyst har modsat andre børnehaver i København kunne rekruttere pædagoguddannet
personale. Vi oplever en usædvanlig fagligt stærk personalegruppe og et særligt stærkt
forældresammenhold grundet de mange årlige traditioner. Børnene har høj trivsel, som vi
tilskriver; dygtige og engagerede voksne, Frihedslysts rummelighed via stort udeareal med
adgang til klatretræer, plukning af bær, hulebygning, køkkenhave, mindre støj og mulighed
for at trække sig tilbage. Desuden oplever børnene en særlig tryghed ved de
sammenhængende dage uden personaleskift som en skovbørnehave tilbyder. Vi opfatter
Frihedslyst som en børnehave, som I høj grad lever op til det som politikerne efterspørger og
har som vision.

Videre proces
Forældregruppen vil gerne gå i dialog med forvaltningen om alternative løsninger for
bevarelse af Frihedslyst, herunder øget egenbetaling eller udvidelse af tilbuddet, så det
bliver mere økonomisk bæredygtigt.

Såfremt en lukning er uundgåelig, vil forældregruppen insistere på, at Frihedslysts
børnegruppe bliver forsvarligt placeret i hjemmebørnehaven over en længere periode end
indstillingen lægger op til, i forbindelse med en naturlig overgang (f.eks. i forbindelse med
skolestart 2025 mv.) og i kendte børnegrupper med en kendt voksen. En eventuel
nedlukning af Frihedslyst forekommer som en kortsigtet løsning og uden omtanke for de
mange afledte effekter, herunder konsekvenser for søskendegarantien og den naturlige
integration af vuggestuebørnene i institutionen på kort og lang sigt.

Så kære politikere, vi beder jer; lad børnene beholde deres frirum af lykke i
Frihedslyst.

Med venlig hilsen

Forældregruppen i skovbørnehaven Frihedslyst

Sammen med;
Forældrerådet, forældrebestyrelsen og VVK A klyngebestyrelsen

#BevarFrihedslyst


